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عابدین سالاری اسکر، سردبیر هفته نامه» طهران شهر«
در تحلیلِ محتوی چهل جلسه قبلی شورا ، بر اساس معیار هزینه-فایده، 
میزان کارایی و سودمندی هر جلسه را برای شهر و مردم تهران محاسبه 
می کردم. جلس��هِ امروز ش��ورا)41ام، مورخه 8 بهمن ماه( مرا به نتیجه 
جدیدی رساند. میزانِ ضعف شورا در امر نظارت و قانونگذاری در حدی 
اس��ت  که از این به بعد، باید ضرر و زیان هر جلس��ه برای ش��هر تهران را 

محاسبه کنم!! با این معیار، به آنالیز جلسه می پردازم.

الف: قانونگذاری
1-  در جلس��ه  36 ام، ش��ورا طرح »الزام ش��هرداری تهران برای معرفی 
مکانی جهت اعتراضات مردم« را به تصویب رس��اند. در تحلیلِ محتوی 
آن جلسه نوشتم: بعد از شعارهایی که توسط برخی لایه های اجتماعی 
به عملکرد اینها داده ش��د، بعد از یک هفته سکوت و انفعال، برای جبران 
مافات این طرح را به شورا آوردند. طراح اصلی طرح به من گفت :»هدف 
ما از این طرح صرفاً نمادین اس��ت و ما دنبال چیز دیگری نیستیم«. این 
مصوبه بر اس��اس قانون، به فرمانداری و هیات تطبیق مصوبات ارس��ال 
ش��د و آنها به این مصوبه، ایراد وارد کردند. اعتراض فرمانداری امروز در 
جلسه شورا مطرح شد و نهایتاً شورا به جمع بندی نرسید! از ابتدا، روشن 
بود از حیث کارایی و اثرگ��ذاری، این مصوبه هیچ ارزش��ی ندارد. حال، 
مسأله را با معیار گفته ش��ده در بالا آنالیز می کنم. در مجموع، 95 دقیقه 
)50 دقیقه جلسه36ام و 35 دقیقه جلسه41ام( به این موضوع پرداخته 
شده است و احتمالاً زمان دیگری در جلس��ات بعدی به خود اختصاص 
خواهد داد )فرض کنید 10 دقیقه(. محاس��بات ع��ددی من، بر مبنای 
قیمت سال 92 )در مقاله ای چاپ شده است( نشان می دهد، هر دقیقه 
جلسه شورای ش��هر تهران هزینه ای معادل دو میلیون و سیصد و پنجاه 
هزار تومان، روی دست مردم و شهر می گذارد. حاصلضرب 95 دقیقه در 
این عدد، معادل 220 میلیون تومان خواهد شد. یعنی، شهر تهران برای 
یک تصمیم نمادین 220 میلیون تومان هزینه کرده اس��ت! که احتمالا 

باز هم فرمانداری آنرا نخواهد پذیرفت. 
2-  لایح��ه »تعیین نرخ عوارض تردد وس��ایل نقلیه ب��ه محدوده طرح 
ترافیک« )90 دقیقه( ، دیگر موضوع مطرح ش��ده در این جلسه بود که 

کلیات آن به تصویب شورا رسید. در زیر به آن می پردازم: 
2-1: مهمترین معیار ب��رای قضاوت در خصوص هر مصوبه ش��ورا، این 
اس��ت که آن مصوبه از حیث اقتصادی به نفع کدام لایه اجتماعی است. 
ش��ورای پنجم در بخشِ وضع عوارض تا به امروز دو مصوبه داشته است. 
نتایج بررسی های من نش��ان می دهد، خروجی این مصوبات ، صرفا  به 
نفع لایه های س��رمایه دار و مرفه ش��هر تهران بوده اس��ت. اولی، لایحه 
بخشش 33 درصدی برای کسانی بود که به شهرداری بدهکارند! که در 
نتیجه این مصوبه، صرفا یک سری بساز و بفروش پولدار بیشترین انتفاع 

را می برند. مصوبه امروز، نیز به نفع افراد پولدار شهر بود . 
پیش فرض )Default( )بخوانید پوش��ش برای توجی��ه( این مصوبه 
این اس��ت که راههای جایگزین به جای خودروی شخصی )مانند مترو 
و اتوبوس( به اندازه کافی و با کیفیت مناس��ب در شهر تهران وجود دارد. 
آماری که رئیس شورا، از تعداد ایستگاههای مترو و اتوبوس )برای دفاع و 
مشروع جلوه دادن این تصمیم( ارائه کرد، در این راستا بود. اعضای شورا 
برای راستی آزمایی، اینکه وضعیت سیستم حمل و نقل عمومی چگونه 
اس��ت، اگر آماری که آقای شهردار در جلس��ه گزارش کارنامه 12 ساله 
شهردار سابق)در بهترین حالت، کمتر از بیست درصد سهم حمل و نقل 
عمومی در شهر تهران اس��ت(  ارائه دادند، را قبول ندارند، می توانند یک 
روز، مانند مردم عادی سوار مترو و اتوبوس شوند تا متوجه شوند که چه 

شرایط سخت و شاقی در آنجا حاکم است! )ازدحام شدید(
حال فرض کنید )ف��رض محال که محال نیس��ت( مردم به روش��های  
جایگزین مورد نظر آقایان )مت��رو و اتوبوس( مراجع��ه کنند .در نتیجه 
جابجایی به سمت این مودهای حمل و نقلی، وضعیت بسیار پرازدحام و 

وحشتناک مترو و اتوبوس بسیار سخت تر خواهد شد!!
آقای معاون در دفاع تئوریک از طرح خود، تاکید فراوان به روی "کشش 

قیمتی" داشت.
مشاورین ایشان به وی نگفته بودند که رفتار مصرف کننده، تابع کشش 
قیمتی ، کشش جایگزینی و کش��ش درآمدی است. در نتیجه، "کشش 
درآمدی" عام��ل کلیدی تری ب��رای ورود به محدوده طرح  اس��ت. این 
یعنی اینکه، لایه های "متوسط" و "متوسط رو به پایین" توان مالی ورود 

به طرح را نخواهند داشت!
2-2: ادعای آق��ای معاون این بود ک��ه این طرح "ضد رانت" اس��ت. بر 
اس��اس آمارها، میزان س��همیه ها از 100 هزار به 63 هزار رسیده است. 

حال ، آیا واقعا طرح ضد رانت است؟
متاسفانه، جرائت و جسارت آنرا ندارند که اسامی دارندگان سهمیه ها را 
در طول سالهای گذشته و آتی منتشر کنند. اما میتوان بر اساس علائمی، 
به این سوال پاسخ داد چه کسانی س��همیه دارند؟ اگر روند مباحث طرح 
در چند هفته اخی��ر  را دنبال کنی��د، همانگونه که آق��ای معاون گفت، 
همه مراجع و مراکز قدرت را توجیه کرده اند. روش��ن اس��ت که توجیه 
آنها به چه معناس��ت؟ حداقل، من در مورد خبرن��گاران اطلاع دارم که 
خبرنگاران بهره چندانی از مجوز ها نداشته و عمده مجوز خبرنگاران  به 

صاحبان رسانه و ...می رسید. 
همین وضعیت، در میان س��ایر س��همیه ها نیز احتمالا حاکم است. به 
عبارت روش��ن تر، همچنان افراد و نهادهای وابس��ته به مراکز قدرت از 
س��همیه برخوردار بوده و هس��تند. تنها تفاوتی که کرده این اس��ت که 
گروههای که فاصله آنها از مراکز قدرت بیش��تر بوده در محدوده حذف 
)40 هزارتایی( قرار گرفته اند. اگر رانت به معنای دسترس��ی به قدرت، 
برای دستیابی به منافع باشد ، این طرح هم کاملا رانتی است . فقط حلقه 
های س��وم  چهارم رانت حذف شده اس��ت! .اگر اینها و آن مراکزی که به 
آقای معاون نظر موافق )بعد از رایزنی( دادند، به حذف تمام س��همیه ها 
رای می دادند و در مقابل، این سهمیه ش��امل توده عادی مردم می شد، 

آنگاه ادعای ضد رانتی قابل فهم تر بود.
2-3: یک نکته کلیدی، فرایند طی ش��ده توسط شهرداری در تصویب 

این لایحه می باشد . در ابتدا، شهرداری یک طرفه طرح خود را رسانه ای 
و زمانی که با مخالف��ت و مقاومت نهادهای مربوطه مواجه ش��د، قدم به 
قدم عقب نشس��ت و در این فرایند، همه نهادهای قدرت مرتبط را قانع 
کرد!! در این بین، ش��ورا از ابتدا به بازی گرفته نشد. اعضای شورا به دلیل 
احساس تحقیر و تخفیف شدن ، مخالف طرح بودند.حتی گفته می شود 
تا دیروز نیز اکثر آنها با طرح مخالف بودن��د. اما به ناگاه امروز به طرح رای 
دادند! به عبارت روشن تر، شورا براس��اس روال این چند ماهه، همچنان 
در حاشیه و در نقطه انفعال و ضعف قرار دارد و شهرداری تهران هر آنچه 
را که بخواهد  و در نظر داشته باش��د، بدون توجه به نقش و شان نظارتی 
ش��ورا عملیاتی میکند. البته باید به نقش مثبت و موثر شش عضو شورا؛ 
یعنی خانم »فخاری« و آقایان »فراهانی«، »نظری«، »سالاری«، »حق 

شناس« و »امینی« که به این لایحه رای ندادند، اشاره کرد.
2-4: واقعیت این اس��ت که تغییرات اعداد و ارقام سهمیه ها نسبت به 
قبل  نشان می دهد که هدف پنهان و نهایی ش��هرداری، کسب درآمد از 
این طرح می باش��د. در واقع، اتفاقی که در عمل  رخ داده، این اس��ت که 
سقف کلی)عدد( ورود به طرح قدری کمتر شده و در عین حال، تعدادی 
از سهمیه ها حذف و به جای آنها به مردم طرح ترافیک فروخته می شود.

آقای معاون ب��رای پنهان کردن این هدف، مدعی اس��ت ک��ه ترافیک و 
آلودگی هوا کمتر می شود. این درحالی است که این ادعاها قابل راستی 
آزمایی نیست و به دلیل نااطمینانی از رس��یدن به این اهداف، یک دوره 

آزمایشی برای بررسی نتایج طرح گذشته اند. 

ب: تذکرات
تنها تذکر موثر در جلس��ه امروز، تذکر»فراهان��ی« در خصوص عملکرد 
ضعیف ش��هرداری در مواجه با بارش برف  شب گذش��ته بود. متاسفانه 
شهردار تهران در س��خنانی، این وضعیت ) بخوانید ضعف( را طبیعی  و 
ناش��ی از ضعف امکانات عن��وان کرد!! یعن��ی، مدیریت آقای��ان در این 

وضعیت نقشی نداشته است!

عابدین سالاری اسکر، سردبیر هفته نامه »طهران شهر «: 
جلسهِ سه س��اعتهِ  »چهل و دوم « شورای ش��هر تهران )10 
بهمن ماه(، تماما به فرایند "تصویب نرخ های عوارض ورود به 

محدوده طرح ترافیک" اختصاص یافت.
ش��ورا در یک فرایند "تبعی" ، "نقش و تاثیرگذاری دس��ته 
چندم" و "حاش��یه ای"  نهایت��ا در یک فض��ای نااطمینانی 
)معل��وم نبودن کش��ش های "درآم��دی"، "جانش��ینی" و 
"قیمتی" به عنوان س��ه متغیر تعیین کنن��ده رفتار مصرف 
کننده و معلوم نبودن میزان تقاضای سفر در سه دامنهِ زمانی 
تعریف شده برای طرح و ...( و صرفا بر اس��اس وعده ها و قول 
های معاون ش��هردار تهران، با تغییرات بسیار اندک، آنچه را 
که ش��هرداری در نتیجهِ فش��ار مراکز قدرت در چند مرحله 

تغییر داده بود ، تصویب کرد.

اکنون "مساله" افکار عمومی چه باید باشد؟ 
1-  یکی از مهمترین محورهای تبلیغاتی برای "جا انداختنِ" 
این طرف ادع��ای حذف و یا کاهش رانت ب��ود. حقیقتا طرح 
ترافیک به روش قبلی، کاملا رانت زا و غیر ش��فاف بود. حال، 
س��وال این اس��ت که "آیا در طرح جدید رانت حذف ش��ده 
است"؟ واقعیت این اس��ت که میزان رانت کم شده است، اما 
سهمیه سه هزار تایی در اختیار شهردار و شورای شهر تهران  

و کارت های ش��ناور اختصاص یافته به مراک��ز قدرت، رانت 
محسوب می ش��ود. اکنون، مس��اله کلیدی نحوه توزیع این 
رانت اس��ت. واقعیت این اس��ت که در فضای سیاسی جامعه 
ما، شفافیت بیش��تر زمانی صورت عینی پیدا می کند که بنا 
باشد علیه مخالفین سیاسی افشاگری شود. به عنوان مثال، 
معاون ش��هردار تهران از وجود 6 ه��زار کارت طرح ترافیک 
برای خبرن��گاران و 10 هزار تا برای معلولی��ن در دوره قبلی 
مدیریت ش��هری خبر داد. این در حالی اس��ت که در شورای 
قبلی، یک عضو ش��ورا تلاش کرد، اس��امی آنها منتشر شود. 
اما شهرداری زیر بار آن نرفت. شورای پنجم و شهردار تهران 
اگر به دنبال رانت زدایی واقعی از این طرح است، باید اسامی 
و فرایند انتخاب کسانی که این سه هزار کارت را دریافت می 
کنند )چه به صورت معرفی از دفاتر اعضای شورا، چه شهردار 
تهران( را برای افکار عمومی کاملا شفاف و منتشر نمایند. در 
غیر این صورت، افکار عمومی ح��ق دارند که بگویند رانت نه 
تنها از بین نرفته است، بلکه صرفا استفاده کنندگان از آن، در 

نتیجه تغییر نوع وابستگی سیاسی تغییر کرده اند.
2-  شهرداری تهران و سپس شورای شهر با وعده های زیر: 

2-1: کاهش 26 درصدی ترافیک در این محدوده
2-2: اضافه ش��دن 8 درصدی به تقاضای س��فر با سیستم 

حمل و نقل عمومی! 
2-3: کاهش 20 درصدی تقاضای سفر غیر ضروری با افکار 

عمومی سخن گفته است.
منطقا شورای ش��هر تهران باید در س��ال آتی در یک فرایند 
روش��ن و ش��فاف و قابل راس��تی آزمایی، صح��ت ادعاهای 
فوق را به اثبات برس��اند. در غیر این ص��ورت، باید بپذیرد که 
مس��اله وعده های فوق نبوده و هدف پنهان افزایش درآمد از 
این محل و از طرف دیگر زمینه س��ازی برای تسهیل حرکت 

بخش پولدار جامعه در این محدوده بوده است!
به نظر من، رسانه های به جای پرداختن به مساله حاشیه ای 
و کم ارزشِ طرح ترافیک خبرن��گاران، باید وعده های فوق را 

مطالبه نمایند.
یک نکت��ه ظری��ف، در خص��وص زمانه��ای ع��دم حضور 
محسن هاش��می جهت اداره جلس��ه ش��ورا در بین برخی 
خبرن��گاران گاها مطرح می ش��ود. در چند جلس��ه ش��ورا، 
که امکان چالش وجود داش��ت، رئیس ش��ورا اداره جلس��ه 
را ب��ه نائ��ب رئیس س��پرد. ایش��ان بای��د در ای��ن خصوص 
ش��فاف س��ازی کند که آیا این گمان��ه زنی صحیح اس��ت 
یا خی��ر؟ ) آی��ا مس��اله همزمانی با جلس��ات دیگ��ر مطرح 
اس��ت؟ و چه نوع جلس��اتی مهم تر از جلسه ش��ورای شهر 
 تهران اس��ت؟ و یا مس��اله مصلحت اندیش��ی مطرح است؟

(. در نتیج��ه، نتوانس��تم در خصوص  مفید ب��ودن یا نبودن، 
جلس��ه "چهل و دوم" برای ش��هر و مردم ته��ران به قضاوت 

قطعی برسم. زمان و نتایج طرح آنرا روشن خواهد کرد.

»طهران شهر«بررسی می کند؛

مصوباتی به نفع پولدارها
دومین مصوبه برای رفاه سرمایه داران!

»طهران شهر«بررسی می کند؛

 ادعای حذف رانت با سهمیه
۳۰۰۰ تایی در اختیار شهردار و شورا 
سرانجام کارتهای شناور ویژه مراکز قدرت!

جلسه چهل و یکم 

جلسه چهل و دوم 
چرا نام سهمیه بگیران طرح ترافیک هرگز 

افشا نمی شود!
شورا اسامی سه هزار کارت در اختیار 

شهردار را منتشر کند
رانت حذف نمی شود، تنها گرایش سیاسی  

استفاده کنندگان تغییر می کند!
وعده هایی که نباید فراموش کنیم

از کاهش 2۶ درصدی ترافیک 
تا اضافه شدن 8 درصدی تقاضای سفر 

با حمل و نقل عمومی!!



3
نامه   سیاس�ی،  هفته 

و فرهنگ�ی اجتماع�ی 

 شنبـــه 21 بهمن 1396  ســال چهارم  شماره: 57  8 صفحه  قیمت:500 تومان

شورا

عابدین سالاری اسکر، سردبیر هفته نامه» طهران شهر«
جلسه 44 ام )17 بهمن ماه( شورای مردم شهر تهران که به تصویب کدهای درآمدی بودجه سال 

97 )بودجه 17429 میلیارد تومانی( شهرداری گذشت، دارای مختصات و خروجی های زیر بود:
1-  روحیه حاکم بر ذهنیت اعضاء و فضای کلی جلسه، کس��ب درآمد بیشتر برای شهرداری بود. 
هرآنچه که توسط اعضاء پیشنهاد ش��د)به جزء یک مورد کاهش(، در جهت افزایش مبالغ و اعداد 
دیده شده در بودجه، بود. به عبارت روشن تر، اعضاء نه در مقام نمایندگی مردم و تلاش برای لحاظ 
کردن وضعیت اقتصادی مردم  در دریافت عوارض، بلکه در دفاع از بودجه شهرداری عمل کردند! 
گرچه، در برخی موارد، استدلال اعضا این بود که دلیلِ پیشنهادات، تلاش برای به حرکت در آوردن 
سیستم فشل و لخت شهرداری  است، اما عملا فشار آن بر گرده مردم وارد خواهد شد. در حالی که، 

منطقا هر عضو شورا در درجه اول باید به سمت و سوی مردم غش کند، نه به طرف شهرداری!
2-  خروجیِ نهاییِ پیشنهاداتِ افزایش��ی به معنای گران تر و سنگین تر هزینه های زندگی برای 
برخی لایه های اجتماعی است. به نظر می رسد، با توجه به تنوع و گستردگی شهر تهران، از حیث 
تعلق به لایه ها و طبقات اقتصادی مختلف، شورا باید در افزایش قیمت ها برای بسیاری از خدمات 
در مناطق میانی و جنوبی شهر تفکیک قائل شود. در فضایی که حتی دولت، به دلیل اعتراض های 
اخیر از مواضع قبلی خود در بودجه عقب نشینی کرد، شورا نیز باید با همین رویه  و رویکرد به بودجه 

نگاه میکرد!
3-  اعداد و ارقام بودجه در حکم »س��یگنال« و »علامت«، هم به لایه های اجتماعی اس��ت که در 
انتخابات این اعضاء را انتخاب کرده اند )حفظ یا از دست دادن سرمایه اجتماعی( و هم به "سیستم 
اجرایی شهرداری" ، "ذینفعان" ، "مصرف کنندگان"  و" گروههای هدف" )از حیث نوع رفتار در قبال 

تغییرات قیمت(. حال، از این زاویه، کدهای درآمدی مهمی که به تصویب رسید، بررسی می کنم.

3-1: کد درآمدی 160308 )عوارض حفظ و گسترش فضای سبز(، لایحه پیشنهادی شهرداری، 
مبلغ 20 میلیارد تومان بود که شورا آنرا به عدد 40 میلیارد تومان افزایش داد. این افزایش دو برابری، 
این علامت را میدهد که در س��ال آینده ش��هرداری از قبِلِ قطع درختا ن ِ باغات تا دو برابر میتواند 
درآمد کس��ب کند.گرچه، در واقع ممکن است حتی درآمد این کد بیشتر ش��ود، اما این افزایش، 

علامت مناسبی برای کسانی که مدعی حفظ باغات هستند ، نمی باشد.
3-2 : مهمترین کدهای درآمدی که میتواند، معیار التزام ش��ورا  و ش��هرداری به ش��عار "توقف 
شهرفروش��ی" تلقی گردد ، بخشِ مربوط به "واگذاری دارائی های سرمایه" است. به عنوان مثال، 
کد 210103 )عوارض بر مازاد تراکم ( یعنی "تراکم فروشی در شهر" حدود 3500 میلیارد تومان 
دیده شده که دقیقا معادل سال گذشته )یعنی دوره مدیریت قبلی( می باشد. کد 310106)درآمد 

حاصل از تغییر کاربری( حدود 2800میلیارد تومان تصویب شد.
این دو ک��د ) اصلی ترین درآمدهای س��می در بودج��ه ( ، همچنان عمده تری��ن منابع درآمدی  
شهرداری هستند )مجموع این دو کد برابر 6300 میلیارد تومان است(.   اگر عدد فوق را، کنار مبالغ 
وام دریافتی و قرض از بانک ها )1700 میلیارد تومان( و فروش اموال و دارایی های ارزشمند شهر 
)700 میلیارد تومان( قرار دهیم، به حدود )9000 میلیارد تومان( می رس��یم )یعنی اداره شهر با 
فروش آسمان )درآمد سمی( و قرض کردن از بانک ها و از دست دادن و فروشِ دارایی های ارزشمند 
شهر(. متاسفانه هیچ عضوی از ش��ورا، به کدهای " تغییر کاربری" و "دریافت وام" اشاره ای نکرد و 
پیشنهاد کاهش نداد!! ) بخشی از سرنوشت "بخش نامه های ضد فساد" آقای شهردار در کد "تغییر 
کاربری " روشن خواهد شد(. شاید، تنها تفاوت با بودجه سال قبل را، بتوان تغییر در نسبت "درآمد 
نقد" به "درآمدغیرنقد" در بودجه سال آتی دانست که در آن سهم نقد )در صورت تحقق( به غیر نقد 

)در صورت عدول نکردن از بخش نامه های موسوم به ضد فساد( بیشتر شده است.

عابدین سالاری اسکر، سردبیر هفته نامه »طهران شهر «: 
جلس��ه   »43 ام« ش��ورا )15 بهمن ماه( صبح و عص��ر به فرآیند 
تصوی��ب کلی��ات و بخش درآم��دی لایح��ه بودجه س��ال  97 

پرداخت. در زیر به آن می پردازم.
1- کلی�ات بودجه پیش�نهادی ش�هرداری ب�ا تغییرات 
اندکی)بدون اعلان رقم کلی( به تصویب ش�ورا رس�ید. 
سوالی که در ذهن افکار عمومی مطح می ش��ود ، این است که» 
بودجه سال آینده چه تفاوتی با بودجه امسال دارد؟« و »با وجود 
شعارها و ادعاهای مدیریت جدید شهری تا چه حد این شعارها 
در بودجه منعکس ش��ده اس��ت؟« و» نقاط ق��وت و ضعف این 
بودجه می باشد؟« ابتدا، با راستی آزمایی ادعاهای آقای شهردار 

شروع می کنم.
1-1: »آینده فروش�ی را متوقف کردیم«، احتمالا منظور 
وی این اس�ت که هولوگرام )تراکم س�یار ساختمانی( به 
روش قبل در ش�هرداری صادر و فروخته نمی ش�ود. این 
ادعا تا امروز )دقیقا، 15 بهمن ماه( تا حدی درس��ت است. البته، 
اگر ش��هرداری از دو بخش نامه قبلی خود در ح��وزه معماری و 
شهرسازی)به تعبیر خودشان ضد فس��اد( عدول کند و دوبار به 
روشهای قبل بازگردد، این ادعا نیز تاریخ مصرفش تمام خواهد 
شد.)شواهد و قرائن نشان میدهد که قرار است  با سبک و سیاق 
جدیدی کارگزارها، مجددا فعالیت خود را آغاز کنند( حال سوال 
این است که آیا این ادعای آقای شهردار درست است؟ پاسخ خیر 
است ! چرا که آقای شهردار، در تاریخ 26 دیماه لایحه دوفوریتی 
جهت فروش 4 هزار میلیارد اوراق مش��ارکت به ش��ورا ارس��ال 
و از ش��ورا مصوبه گرفت. پس آینده فروش��ی از قبل شروع شده 
اس��ت، منتها در دوره مدیریت قبلی، فض��ای کالبدی و فیزیکی 
شهر فروخته می ش��د. اکنون آینده مالی شهر پیش فروش می 
شود. همانگونه که دولت از س��ال 92 بعد از کاهش قیمت نفت، 
همین رویه را در س��طح ملی پیگیری کرده است.) فروش اوراق 
مش��ارکت، نوعی آینده فروش��ی و ایجاد تعهد ب��رای آیندگان 

است.(
1-2: آقای ش�هردار و ش�ورا مدعی هس�تند که درآمد 
پایدار افزایش یافته اس�ت؛ اگر از آنها پرسیده شود چگونه؟ 
به کد110110 بودجه؛ یعنی "عوارض حاصل از مالیات بر ارزش 
افزوده" اش��اره می کنند. این کد درآمدی در س��ال 96؛ حدود 
2500میلیارد تومان بوده اس��ت، در س��ال 97 ، 2800 میلیارد 
تومان دیده ش��ده اس��ت. در واقع، این افزایش همانگونه که در 
جلسه گفته ش��د، منوط به یک تصمیم و رای گیری در مجلس 
شورای اسلامی اس��ت و معلوم نیس��ت اتفاق بیفتد یا نه! از یکی 
از اعضاء موثر ش��ورا پرس��یدم که غیر از این کد درآمدی که می 

گویید افزایش درآمد پایداراست، دیگرچه مواردی وجود دارد؟ 
ایشان پاسخ داد؛ افزایش درآمد فروشگاه ش��هروند!! به نظر می 
رس��د، ادعای دوم یعنی افزای��ش درآمد پای��دار در حال حاضر، 

قابلیت راستی آزمایی ندارد!!
1-3: ادعای س�وم آقای ش�هردار این اس�ت که »بودجه 
تحقق پذی�ر اس�ت«. وی ب��رای اثبات ای��ن ادعا ب��ه برخی 
احتمالات مطرح ش��ده در خصوص امکان ایجاد رونق نس��بی 
در بخش مس��کن اش��اره کرد. واقعیت این اس��ت ک��ه در میان 
اقتصاددانان در خصوص روند خروج از رکود اقتصادی توافق نظر 
وجود ندارد. مقایسه بس��یاری از کدهای درآمدی شهرداری  در 
9 ماهه اول امسال نشان میدهد که تحقق پذیری بودجه عمدتا 
یک تصور خوشبینانه اس��ت. در جلس��ه امروز، از یکی از اعضاء 
موثر کمیسیون بودجه که در ابتدای جلسه گزارش مالی آذرماه 
شهرداری را ارائه کرده بود، پرسیدم:» بر اساس آمارهایی که در 
گزارش صبح دادید، روشن است که بودجه محقق نخواهد شد. 

چرا بودجه سال آینده را اینگونه می بندید؟«
از آنجائیکه وی به من اج��ازه داد، حرف هایش را منتش��ر کنم، 
مضمون حرف ایشان این بود:» برای ایجاد تحرک در شهرداری 
و جلوگیری از ادامه ای��ن لختی و تنبلی، بای��د بودجه را اینگونه 
ببندیم و از طرفی در فضای کش��ور متهم به این نشویم که شهر 
را متوقف ک��رده ایم.« این عب��ارت به روش��نی، مبنای تصمیم 
گیری)تصمیم سیاسی و مصلحتی( راجع به اعداد و ارقام بودجه 
را نش��ان می دهد. از این رو، به نظر می رسد، بودجه سال تحقق 

پذیر نیست.
1-4: اصلا فرض کنید، وج�ود رابطه مثبتِ خروج از رکود 
بخش مسکن و تحقق پذیری بودجه سال آینده درست 
باشد. حال، س��وال این اس��ت دقیقا چه کدهایی در بودجه، در 
نتیجه رونق مسکن، محقق می شود. پاسخ روشن است؛ "درآمد 
های ناپایدار" یعنی همان چیزی که شهر فروشی نامیده می شود 
)به عنوان مثال؛ "عوارض بر پروانه های س��اختمانی)زیربنا( به 
مبلغ 260 میلیارد تومان و "عوارض تجاری س��ازی و مال سازی 
)که خیلی در مذمت آن س��خنرانی ک��رده اند!(  ب��ه مبلغ 500 
میلیارد تومان و ...( حال، سوال این است که آیا تحقق این بخش 
ها، امتداد روش های قبلی در اداره شهر نیست؟ آیا منظور آقای 
شهردار از اینکه می گوید:» بودجه مملو از تحول بنیادی است« 

همین است؟
1-5: ی�ک تفکر رای�ج در بی�ن اعض�ا ش�ورا و مدیران 
شهرداری وجود دارد که بر اساس آن؛ » با افزایش قیمت 
ها می توان رفتار شهروندان و ش�هرداری را تغییر داد و 
منابع درآمدی جدیدی برای اداره شهرداری خلق کرد« 

ذک��ر مثالهایی این موضوع را روش��ن تر می کن��د : کد درآمدی 
130110؛ "درآم��د حاص��ل از ف��روش و جم��ع آوری زباله" 4 
میلیارد تومان در بودجه دیده شده است. یک عضو محترم شورا، 
با یک استدلال فضایی و خیالی عدد 80 میلیارد را  پیشنهاد داد؛ 
یعنی20 برابر ! یا س��ایر کدهای مربوط به بازیافت!! ) پیش��نهاد 

افزایش های عجیب و غریب و بدون مبنا(
در واقع، این تفکر به دنبال دو هدف اس��ت؛ یک��ی اینکه فکر می 
کند با این روش، سیس��تم فشل و لخت ش��هرداری را به حرکت 
درآورده  و دوم اینک��ه؛ هزینه زندگی کردن در ش��هر تهران بالا 
م��ی رود! )به قول یک��ی از اعضاء ش��ورا، اینها هم��ه چیز و همه 
کس را پول می بینند.( حال، سوال این اس��ت که در نتیجهِ این 
تفکر خطرناک چه می ش��ود؟ اولین اثر آن این است که زندگی 
کردن برای بس��یاری از لایه های اجتماعی را سخت تر می کند 
)مخصوصا لایه ه��ای پایین جامع��ه(. در زمانه ای که ش��رایط 
اقتصادی مردم طوری است که بسیاری از آنها در آستانه نابودی 
هس��تند، اصرار بر این روش ها چه معنایی دارد؟ نکته ش��گفت 
انگیز این اس��ت که هیچ عضوی از اعضای ش��ورا، از جانب توده 
های مردم به ای��ن اعداد نمی پردازد و همه اعض��ا صرفا به دنبال 
کسب درآمد برای ش��هرداری هس��تند. از طرفی، "اینکه تغییر 
قیمت به تنهایی موجب تغییر رفتار مصرف کننده می شود. در 
هیچ مکتب اقتصادی به اثبات نرسیده اس��ت ." به عبارت دیگر، 
قیمت صرفا یک متغیر از متغیر های تغییر رفتار مصرفی است. 
و این مس��اله، از کالایی به کالایی دیگر، با توجه به کش��ش های 
"درآمدی" ، "جانشینی" و "قیمتی" و برای گروههای اجتماعی 
مختلف، متفاوت است)یعنی این نگرش در عین آسیب زا بودن ، 

پایه علمی هم ندارد(.
1-۶: در این جلسه، در قالب کد درآمدی؛ "درآمد حاصل 
از پارکین�گ"، عدد بس�یار بالایی مع�ادل 1000 میلیارد 
تومان در قالب یک تبصره )نه در ردی�ف های بودجه( به 
تصویب رس�ید. ش��ورا برای دور زدن قانون، آنرا در قالب یک 
تبصره آورد . بدون ش��ک یک��ی از معیارهای ش��فافیت بودجه، 
کاهش تعداد تباصر بودجه اس��ت. ای��ن 1000 میلیارد تومان،  
صرفا از امکان عملی بودن و اثرات رانتی که دارد، یکی از علامت 

های جدی بودجه غیرشفاف است.
2- هر فردی که در جلسه 8 س�اعته امروز شورا، حضور 
داشت، به خوبی متوجه می شد که برخی از اعضاء شورا، 
حتی به لحاظ ش�کلی و ظاهری به فرایند بودجه نویسی 
آش�نایی حداقلی نیز ندارند. به نظر می رسد، ضرورت دارد 
یک کلاس آموزش��ی برای اعض��ا، جهت یادگی��ری روش های 

بودجه نویسی برگزار شود!!  

»طهران شهر«بررسی می کند؛

اعضای شورای شهر پنجم 
وکیل مدافعان شهرداری یا شهروندان!

»طهران شهر«بررسی می کند؛

توقف آینده فروشی یا تغییر شکل کسب درآمد های سابق!
جلسه چهل و سوم 

آینده فروشی با مجوز شورا / انتشاراوراق 
مشارکت فروش آینده مالی شهر

هزینه های زندگی 
در پایتخت گران می شود
دولت از گران کردن 
کوتاه آمد شهرداری نه!
سهم درآمدهای سمی 
شهر دست نخورده باقی ماند.

کسب درآمد از 
شهر فروشی و استقراض از بانک ها

تغییرسبک آینده فروشی پایتخت/ از 
فروش کاربردی به فروش آینده مالی شهر

پیش بینی بودجه بر اساس حدس و گمان / 
فرار از اتهام توقف فعالیت ها در شهر

وعده هایی که نباید فراموش کنیم
از کاهش 2۶ درصدی ترافیک 

تا اضافه شدن 8 درصدی تقاضای سفر 
با حمل و نقل عمومی!!
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محلات

               یک ربع قرن توقف فعالیت های 
             شهری در محله »وحیدیه« 

               افزایش خفت گیری            
              و سرقت منازل در »وحیدیه«             

»حسین فیض آبادی« دبیر ش��ورایاری محله »وحیدیه« به خبرنگار »طهران ش��هر« می گوید: بارها اطلاع رسانی 
کرده ایم که محله با داشتن حدود 30 هزار نفر جمعیت، تنها یک بوستان )نسترن( به مساحت تقریبی 4 هزار و 500 
متر مربع دارد که این بوستان نیز به دلیل نبود امنیت و تجمع معتادان، کارتن خواب ها و یا اراذل و اوباش، محل امنی 
برای خانواده ها نیستند. حتی محله از نظر فضاهای ورزشی و زمین بازی مناس��ب  نیز محدودیت های زیادی دارد. 
تنها مجموعه ورزشی فعال در محله )شهدا(، نیز با داشتن 11 هزار متر مربع فضا، تحت مدیریت بخش خصوصی بوده 
و س��ود و آورده ای برای اهالی ندارد. به خاطر تمام این محدودیت ها آمار اعتیاد در میان جوانان و خانواده ها در محله 
افزایش داشته و نگرانی های زیادی در این بخش وجود دارد. ش��اید بتوانیم به جرات اعلام کنیم که بیش از 25 سال 

است که قدمی برای محله برنداشته شده است.  

اهالی اعتقاد دارند که سالهای سال اس��ت که پروژه عمرانی خاصی در محله اجرا نشده و محله از 
نظر آسفالت، جمع آوری آب های سطحی، پیاده راه سازی، بهس��ازی جداول و بسیاری مسایل 
عمرانی دیگر مشکلات فراوانی دارد...» محله »وحیدیه« نگاه ویژه می طلبد، تمام اقدامات انجام 
ش��ده در محله به صورت موردی و اورژانس��ی بوده و به عنوان نمونه به مش��کلات یک خیابان به 
صورت جامع و دقیق نگاه نشده است... به همین دلیل نتیجه آن چیزی است که در حال حاضر در 

تک تک خیابان های اصلی و فرعی مشاهده می شود...« 

این فعال اجتماعی می افزاید: دربخش سلامت، معضل موش های محله از جمله مشکلات جدی است 
که بارها اعلام شده اس��ت، مقابله ش��هرداری با این جانوران موذی، موثر نبوده و به صورت علمی با این 
موضوع برخورد نمی کنند. از ش��هرداری خواسته ایم که قبل از انجام بس��یاری از پروژه های شهری، از 
نتایج صورت گرفته در دانشکده بهداشت دانشگاه تهران کمک گرفته و مطالعات این گروه علمی را نیز 
مدنظرقرار دهند. طعمه گذاری مناسب و دقیق، استفاده از س��م موثر و عملیات علمی و مفید دیگر می 
تواند تهران را از این معضل تا حد زیادی خارج کند . اما متاسفانه شهرداری در اجرای پروژه های زیادی 
نه تنها موفق نبوده، بلکه شهر را متحمل هزینه های فراوانی کرده است. ارتباط شهرداری با مراکز علمی 

بسیار ضروری و حیاتی است. 

دکترعلی شیخ الاسلامی، عضو شورایاری محله نیز در گفت و گو با خبرنگار »طهران شهر« با انتقاد از نظام بودجه 
ریزی موجود در محلات خاطر نشان می سازد: در بسیاری از جلس��ات و رایزنی ها اشاره کرده ام که باید شاخص 
هایی برای یک محله مطلوب تعریف و ارزیابی دقیقی در راستای این شاخص ها از محلات داشته  و نظام بودجه 
ریزی را متناسب با این شاخص ها تغییر دهیم. به عنوان نمونه محله »وحیدیه« اگر چه در مقایسه با سایر محلات 
از فضای سبز بسیار کمی برخوردار است، بودجه فضای سبز پایین تری نیز داشته و این محدودیت کمکی به رشد 

میزان فضای سبز و تغییر شاخص های دیگر در محله نمی کند.  وی ادامه می دهد: یکی از اقدامات اشتباه اخیر 
در محله، دادن بسته های تشویقی برای نوسازی بافت های فرسوده بود که شهرداری برای حمایت و حل معضل، 
یک ساختمان دو طبقه را بدون پیش بینی سرانه های مورد نیاز، به ساختمان 5 طبقه تبدیل کرده و معضل فضای 
سبز، پارکینگ و ... در محله چندین برابر شده است چرا که از قبل  برای توس��عه و ایجاد این فضاها هیچ اقدامی 

صورت نگرفته شده بود.  در واقع فاصله محله با شاخص های مطلوب بسیار بیشتر شد. 

وی خطاب به اعضای شورای شهر تهران نیز تاکید می  کند: دسترسی به اعضای شورای شهر در این 
دوره بسیار دشوار شده است و ما از نمایندگان مردم که خود را مطالبه گر حقوق شهروندان معرفی 
کرده بودند این توقع را نداریم گرچه می دانیم که این مش��کل به خاط��ر حجم بالای فعالیت ها در 
شورای شهر است. اما این مشکل باعث خواهد ش��د که صدای مردم شنیده نشود و شورای شهر در 
اعمال سیاست گذاری های مناسب، با معضل روبه رو شوند. شورایاران و نمایندگان محلات، صدای 

مردمی هستند که هرگز شنیده نشده است. 

معضل ترافیک در محله از جمله مش��کلات مورد اشاره توس��ط اهالی بوده و از مسئولان ش��هرداری می خواهند تا 
حتی برای درآمد زایی خودشان هم که ش��ده، حتی یک پارکینگ خصوصی و با ظرفیت بالا در محله احداث کنند.. 
»محله ما از ش��اهراه های اتصال به خیابان دماوند اس��ت و بار ترافیکی زیادی دارد.«...  »محمد عابدینی«، جانشین 
دبیر ش��ورایاری به خبرنگار »طهران ش��هر« می گوید: »اگر چه مجتمع تجاری »امیر« در چهار راه نظام آباد، مجوز 
احداث پارکینگ داشته و زمین خالی کنار سینما »شاهد« برای احداث پارکینگ در نظر گرفته شده و در این زمینه 
شهرداری نیز پیگیر بوده است، اما دو سال است که اعلام می کنند در حال امضای قرار داد مشارکتی مربوطه هستند 
و هنوز اقدامی دراین زمینه انجام نشده است.... مشکل محله ما این اس��ت که مصوبه و قانون زیاد دارد اما عمل به آن 
صورت نمی گیرد... احداث پل عابر پیاده در خیابان »دماوند« تقاطع »نبیئیان« از جمله مصوباتی است که همچنان 

نادیده گرفته شده است.« 

در پایان مدیر سرای محله »وحیدیه« در پاسخ به این س��وال که عملکرد فعلی شهردار جدید تهران را چه طور 
ارزیابی می کنید تصریح می کند:  به جز حفظ وضع موجود و رکود،  تغییری در ش��هر و محله احس��اس نشده 
است در حالیکه این انتظار وجود داشت که شورای شهر و ش��هرداری ابتدا وضع و روال گذشته را ساماندهی و 
تغییر داده، تصمیمات اشتباه را اصلاح کرده و بعد از آن روند درس��ت را ادامه دهند. در حال حاضر انتظارات و 
مطالبات عمومی نسبت به تغییرات و اجرای سیستم جدید، در محلات رخ نداده و ادامه دار شدن روال گذشته 
می تواند لطمه های زیادی به همراه داشته باشد. سراهای محلات زیر نظر معاونت اجتماعی شهرداری هستند 

و فقدان ثبات در مدیریت اجتماعی شهر تهران، سراها و حتی شورایاری ها را دچار مشکلاتی کرده است. 

با وجود علنی شدن بسیاری از معضلات اجتماعی در محله، بسیاری از اهالی خواهان استقرار حداقل یک کیوسک نیروی 
انتظامی هس��تند و اعلام می کنند که حدود دو سال اس��ت آمار س��رقت از منازل و یا حتی خفت گیری از عابران پیاده 
افزایش داشته است... » کلانتری 127 امکان پوشش دهی به معضلات را ندارد و محلات انقدر فضاهای بی دفاع  و خالی 
دارند که وجود یک کلانتری برای تمام منطقه کافی نیست... تمام تهران می دانند که محله »نظام آباد« به تنهایی به یک 

کلانتری نیاز دارد... نا امن بودن تک تک محلات، محله »وحیدیه« را هم بیش از پیش تحت تاثیر قرار داده است. 

»بنیامین نعیمایی«، مدیر س��رای محله »وحیدیه« که اش��راف خوبی به نیازهای اهالی و معضلات دارد به خبرنگار 
ما اعلام می کند: بارها در مورد معضلات صحبت ش��ده، بازدید ش��ده، بررسی و شناسایی ش��ده است، اما متاسفانه 
هیچ اتفاق مثبتی رخ نداده است. مواردی که در سند توس��عه محله و مصوبات منطقه وجود دارد نادیده گرفته شده 
و یا به صورت کامل به آنها توجه نشده است. اگر اولویت های اصلی و س��ابق محله مدنظر قرار گرفته بود، با این حجم 
از مش��کلات چند برابری در محله روبه رو نبودیم؛ ریز دانه بودن و فرس��ودگی بس��یاری از خانه ها، بافت متراکم و پر 
جمعیت در محله به طوریکه در 4 خیابان اصلی و دو خیابان فرعی محله، جمعیت��ی حدود 30 هزار نفر در 60 هکتار 
زمین ساکن هستند  که با معضلات بیشمار ترافیکی و عمرانی مواجه هستند. در عین حال مهاجر پذیری و مستاجر 

نشینی نیز، هویت محله ای را دستخوش تغییراتی قرار داده و میزان تعلق خاطر به محله را کم کرده است. 

وی با انتقاد از نبود فضای امن و مناسب برای زمان بحران و نبود س��وله بحران اضافه می کند: بافت فرسوده و ریز دانه در 
محله، نگرانی صاحبان این املاک و نگرانی عومی در کل محله در زمان آخرین زلزل��ه رخ داده در اطراف تهران به خوبی 
مشهود بود و معضل خروج از محله وجود داشت. در حالیکه اگر س��وله چند منظوره در محله وجود داشت ویا امکان باز 
شدن درهای مدارس به روی اهالی وجود داش��ته و مدیریت واحدی در این حوزه وجود داشت، می توانستیم معضلات 
را مدیریت کنیم. در حال حاضر حمام عمومی »مرمر« از فضای مناسبی بر خوردار بوده و قول های مساعدی داده شده 
مبنی بر اینکه این حمام در سال آینده به فضای سبز تبدیل شود اما پیشنهاد شورایاری این است که در این زمین سوله 

چند منظوره ورزشی و بحران احداث شود. 

                 دو دهه فراموشی!    

                 محله »وحیدیه«      
                  نیازمند نگاه ویژه      

                 شهرداری از       
                مراکز علمی مشورت بگیرد       

                 محدودیت پشت محدودیت!           

                 دسترسی به اعضای شورای شهر 
       در این دوره بسیار دشوار شده است!       

                 »پارکینگ« معضل مهم محله      

                 به جز حفظ وضع موجود و          
        رکود،  تغییری در شهر و
           محله احساس نشده است!

                 تک تک محلات زیر سایه نا امنی    

                 ضعیف بودن            
                 میزان تعلق خاطر به محله     

                 ضرورت استفاده بهینه        
                 از زمین حمام عمومی »مرمر«      
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محله »وحیدیه« ش��اید به مح��روم ترین 
محله معروف باشد. با وجود آنکه محلات 
زی��ادی در منطق��ه 8، در لیس��ت محلات 
محروم قرار داده ش��ده اند، اما نام محله  
»وحیدیه« را ب��دون اغراق، م��ی توان در 
ابتدای این لیس��ت عریض و طویل ثبت 
کرد.در کن��ار تمام بازدید های��ی که از این 
محله صورت گرفته اس��ت، ش��ورای شهر 
س��ابق نیز توس��ط یکی از اعضای هیات 
رئیس��ه، گزارش کامل��ی از معضلات این 
محله ارایه داده بود و این گزارش نیز مثل 
تمام گزارشات دیگر به فراموشی سپرده 
ش��د و اگر اث��ری از آن در دوره جدید مانده 
باش��د، احتمالا در کش��وی میز مسئولان 
بایگانی ش��ده اس��ت. در حالیکه اهالی و 
ش��ورایاران به خوبی به تمام بازدید های 
صورت گرفت��ه از محله و ق��ول و قرارهای 
نش��دنی در ای��ن بازدید ها با خبر هس��تند 
و تاری��خ این وع��ده وعیدهای نش��دنی را 

فراموش نخواهند کرد. 
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محله »لشگر غربی« یا »سبلان« به دلیل محروم بودن از بسیاری امکانات رفاهی و فرسوده بودن بافت مسکونی، به یکی از محلات 
محروم در منطقه 8 شهرداری تهران تبدیل شده اس��ت. یک فضای سبز کوچک، تنها سهم 30 هزار نفر جمعیت ساکن و شناور در 
این محله است که شاید بسیاری از اهالی ندانند که این فضای س��بز هم در محله وجود دارد. خانه های فرسوده، کوچه های آشتی 
کنان و تاریک، معابر تنگ و باریک، علنی بودن برخی آسیب های اجتماعی و ... تصاویر بزرگ و کوچکی است که از محله ثبت شده 
است... صحبت اهالی این اس��ت که ش��هرداری از کمترین امکانات و امور جاری هم دریغ می کند... »اگر نبود بسیاری از امکانات 
شهری را فاکتور بگیریم، معضلات دیگری که وظیفه اصلی ش��هرداری بوده در این محله انجام نمی شود...محله بازار میوه و تره بار 

ندارد و بارها حتی  بریا یک بازار میوه، استشهاد محلی پر کرده ایم و هر سال هیچ خبری نمی شود!« 

اهالی از نبود امنیت در محله گله مند هس��تند و اعلام می کنند که بس��یاری از محلات منطقه 8 از معضلات 
اجتماعی زیادی رنج می برد... با اینحال، عدم رس��یدگی نیروی انتظامی را عامل بزرگی در این نا امنی دانسته 
و خواهان توجه بیش��تری در این زمینه هستند... »محسنی« دبیر شورایاری محله »س��بلان« با اشاره به این 
معضل می گوید: در کل منطقه 8، تنها یک کلانتری 127 فعال است که گستردگی محله باعث شده است که 
خدمات آنها تمام منطقه را تحت پوشش قرار نداده و ضعف های زیادی به چش��م بیاید. این در حالی است که 
محلات »وحیدیه«، »نظام آباد«، »مجیدیه«، هر کدام به تنهایی به یک کلانتری نیاز دارند. در محله بودجه و 
امکانات لازم از جمله ساختمان مناسب برای استقرار کلانتری در محله »سبلان«، در نظر گرفته شد اما نیروی 

انتظامی ساختمان مورد نظر را مناسب ندانسته واین امکان با بهانه تراشی آنها لغو شد. 

کم عرض بودن خیابان ها، نهرهایی که کف س��ازی و بهس��ازی نش��ده اند، ما را با صحنه هایی از رژه موش ها 
داخل نهرهای آب و مخازن زباله روبه رو می کند... »س��ید مهدی محسنی« عضو ش��ورایار با اشاره به خدمات 
بدون کیفیت شهرداری در بحث خدمات شهری به خبرنگار »طهران شهر« خاطر نشان می سازد: اهالی محله 
»سبلان« عوارض جمع آوری زباله و شهرسازی را مثل س��ایر محلات  و حتی بیشتر از آنها پرداخت می کنند، 
اما از کمترین امکانات هم در این زمینه برخوردار نسیتند. بسیاری از نهر های آب مخروبه ای بیش نیستند. به 
بحث زیبا سازی در محله توجهی نش��ده اس��ت. تعداد مخازن زباله کم بوده و تعداد فعلی نیز به صورت کیفی، 
شستشو و نظافت نمی ش��وند. بس��یاری از کوچه های تنگ و باریک و پر از چاله چوله به نور پردازی و آسفالت 
با کیفیت نیاز دارند. بسیاری از خیابان های اصلی به س��نگ فرش احتیاج دارند و در واقع اگر تنها یک صدم از 
بودجه های مناطق بالای شهر را برای رفع معضلات محلات پایین تر و محروم هزینه کنند، بسیاری از معضلات 
مرتفع خواهد شد؛ مش��کل دیگر به ورودی متروی »فدک« و »س��بلان«، قبل از زمان رسدن به سکوی قطار، 
نیازمند یک پله برقی بوده و بسیاری از سالمندان از این نظر دچار مشکل هستند. نمازخانه این ایستگاه از مترو 
نیز مناسب سازی نشده و در شان مسافران نیست؛ چند سال گذش��ته، فضایی در محله برای استقرار ماشین 
اورژانس برای رسیدگی و امداد رسانی فوری در محله وجود داشت که زمین آن بنا به دلایل نا معلوم خالی شده 

است در حالی که حضور و استقرار آن برای اهالی دلگرمی و مورد نیاز بود.

انتقاد از نبود عدالت در تقس��یم بندی امکانات میان محلات، یکی از مهمترین مس��ایل مطرح ش��ده توسط 
ش��ورایاران اس��ت. در این ارتباط، »علی اصغر رباط جزی« به خبرنگار ما تصریح می کند: در محله فقیر نشین 
و آسیب زایی مثل سبلان، ش��ورایاران باید با اصرار، پیگیری و دوندگی های فراوان، به اهداف خود که نیازهای 
مردم است، برسند. در حالیکه، رسیدگی به محلات بالا و مرفه نشین، بدون زحمت و پیگیری، محقق می شود؛ 
رسیدگی به محلات محروم و آسیب پذیرباید در راس فعالیت های مسئولان باشد. محله »سبلان« از کمترین 
امکانات رفاهی هم برخوردار نبوده و به عنوان مثال نیاز محله به یک زمین فوتس��ال و بازی بسیار احساس می 
شود. در حال حاضر یک زمین بازی بدون استاندارد به نام » ذوزنقه« در محله وجود دارد و پیگیری های زیادی 
برای بازسازی آن انجام شده و متاسفانه بدون نتیجه مانده است؛ از شهرداری تقاضا داریم تا نسبت به نخبگان 
محله احساس مسئولیت کرده و بعد از معرفی شورایاران و معتمدان محلی، از تجربیات و نظرات ارزشمند آنها 

استفاده کنند. 

وی ادامه می دهد: مشکل دیگر، به ساختمان س��رای محله ارتباط دارد؛ ساختمان فعلی مسکونی بوده و برای 
جمعیت 28 هزار نفری از ظرفیت پایینی برخوردار است. توقع این نیس��ت که سرا بتواند تمام این جمعیت را 
تحت پوش��ش قرار داد، بلکه در فضای فعلی امکان خدمت رس��انی به 10 در صد از این جمعیت یعنی 2 هزار و 
800 نفر هم وجود ندارد. برگزاری کلاس های آموزش��ی و فرهنگی برای این جمعیت ک��م هم فراهم نبوده و 
معضلات زیادی برای آموزش وجود دارد. این در حالی است، که محله به  اقدامات موثر فرهنگی و اطلاع رسانی 
از زوایای گوناگون نیاز مند است. بهره اهالی از کلاس های فرهنگی، آموزشی و ... در حد صفر بوده و این موضوع 

روزبه روز نگرانی و معضلاتی را ایجاد کرده است.

»صادق جعفر پور« مدیر سرای محله نیز در گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به معضلات 
مهم محله »لشگر غربی« به مشکل بافت فرسوده و فراوانی آن در محله اشاره می کند و 
ادامه می دهد: حدود 63 درصد از نقش��ه محله ما بافت فرسوده و ریز دانه است و معضل 
ترافیک، مهاجر پذیری محله و بافت فرس��وده ار اولویت های محله محسوب می شود. 
بیشترین درخواست اهالی این است که شهرداری بسته های تشویقی موثر تری برای 
حمایت ارایه دهد و بارها اعلام کرده اند که نیازمند تسهیلات قوی تری برای نوسازی یا 
تجمیع بافت مسکونی بوده و قوانین فعلی را دست و پاگیر و واقعی نمی دانند. کم عرض 
بودن معابر و خیابان های اصل��ی و فرعی یکی از نگرانی های اصلی اهالی و ش��ورایاران 
است به گونه ای که در صورت وقوع هر نوع بحرانی مثل آتش سوزی، امکان رسیدگی به 
نقطه آسیب دیده وجود ندارد. نمونه آن در محله تجربه شده است که یک آتش سوزی 

کوچک، به یک بحران تبدیل شد. 

»سید رضا محسنی«، دبیر شورایاری محله لشگر غربی، که محله را از نظر تمام امکانات رفاهی ضعیف دانسته و نسبت به عملکرد 
شهرداری انتقاداتی دارد، با اشاره به معضل فضای سبز در محله به خبرنگار »طهران شهر« تاکید می کند: در حال حاضر محله لشگر 
شرقی و سبلان هر دو از یک فضای س��بز کوچک )کوثر( اس��تفاده می کنند که حتی فضای این پارک زمستان ها هم اشغال و پر از 
جمعیت است. محله از این امکان برخوردار است که به فضاهای سبز کوچک محلی مجهزشود؛ کنار این محدوده، مجموعه ورزشی 
»شهربانو« ساخته ش��ده اس��ت که بعدازظهر ها تعطیل بوده و بعد از اتمام کار این مجموعه، معضلاتی در پارک ایجاد می شود که 
درخواست کرده ایم با توجه به کم بودن فضای ورزشی برای آقایان، سانس بعدازظهر برای آقایان فعال شده و برخی معضلات کمتر 
شود. مجموعه ورزشی »ایثار« هم از سوی شهرداری منطقه، به بخش خصوصی واگذار شده و مردم محله باید شهریه بالایی برای 
استفاده از کلاس ها بپردازند، این ورزشگاه توسط افراد غیر بومی و محلات دیگر بهره برداری می شود و تنها معضلات حاشیه ای و 

آسیب های اجتماعی آن نصیب اهالی شده است. 

»سید رضا محسنی« دبیر ش��ورایاری محله در ادامه با بررسی عملکر 7 ماهه ش��هردار جدید تهران 
به خبرنگار »طهران ش��هر« تاکید می کند: نمی خواهی��م قضاوت زود هنگام و عجولانه ای داش��ته 
باشیم. اما بعد از تغییر مدیریت در تهران، دو بحرانِ زلزله، و برف شدید در تهران داشتیم که متاسفانه 
عملکرد شهردار در هر دو بحران قابل قبول نبود. متاس��فانه در حال حاضر کارهای خدماتی شهر هم 
سیاسی شده اس��ت و مردم دوست ندارند و نمی پس��ندند که کارهای خدماتی اسیر مسایل سیاسی 
شود. شهردار تهران باید تنها دغدغه شهر و مشکلات آن را داش��ته باشد. برای مردم و نمایندگانشان 

در شورایاری، تفاوتی ندارد که چه کسی شهردار اس��ت، انچه که تفاوت دارد رسیدگی به مشکلات و 
معضلات شهر است. یک فضای سبز داشتن، بازار روز میوه و تره بار، رسیدگی به معضل بافت فرسوده، 
توقع چندان زیادی از شهردار پایتخت و شهر نیست. از اعضلی شورای شهر تهران نیز تقاضا داریم که 
به هر یک از محلات در مصوب��ه ها به صورت جداگانه توجه کنند و تصمی��م گیری ها بومی و مختص 
هر محله باشد. اعضای شورایار در این زمینه بی چشمداش��ت ترین و آشنا ترین افراد درمسایل بومی 

هستند که می توانند تجربه و مشورت های  مفیدی را برای هر محله ارایه دهند. 

                 »هیچ« سهم اهالی محله »سبلان«!    

                 تنها یک کلانتری      
                 برای منطقه ای پر چالش    

                 موش در نهر های مخروبه!     

                 محلات بالا نشین              
              بدون زحمت به نعمت می رسند

                 معضلات
ساختمان سرای محله

                 بحران در کمین 
      معابر تنگ و باریک

                 پای بریده اهالی از مجموعه ورزشی    

                 عملکرد غیرقابل قبول شهرداری       
                   در »زلزله« و »برف«  اخیر تهران!      

»طهران شهر« از مشکلات و چالش های محله »سبلان«  گزارش می دهد:

»سبلان«  پرچالش 
به دنبال فریادرس

1

3

5

4

7

6

2
8

               فقر فضاهای فرهنگی در محله پر جمعیت        

               شهردار هر که باشد، درد ما را درمان کند!         

               مشکلات ابتدایی ساکنان »سبلان« ؛ از نیاز به سنگفرش تا کوچه های باریک و تاریک         
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محلات

گزارش »طهران شهر« از مشکلات و چالش های محله »مجیدیه جنوبی«:

جزیره ای متروک در شرق پایتخت

        »مجیدیه جنوبی«    
          زیر خط رفاه شهری

        اهالی »مجیدیه جنوبی«  
          خسته از تکرار مطالبات!

اهالی می گویند، این است که شرایط و اوضاع ساکنان منطقه 4 از بسیاری ابعاد بهتر است. مجیدیه جنوبی محله 1     بخشی از محله »مجیدیه جنوبی«  در منطقه 8 شهرداری و بخش دیگر در منطقه 4 قرار دارد و آنچه که 
ای بدون امکانات، بدون خدمات و بدون رسیدگی مانده است که انگار مسئولان هم می دانند که کاری برای این 
محله نمی توانند انجام دهند. سالهای زیادی است که توقع اهالی محله »مجیدیه جنوبی« برای رسیدن به امکانات 
به جایی نرسیده  و اهالی برای صحبت کردن با خبرنگار ما و مطرح کردن مشکلات تمایل و اشتیاق چندانی نشان 
نمی دهند...» از محله ما بارها بازدید کردند به خصوص حوالی روزهای بهمن و انتهای سال و هر سال هم در مورد 
مشکلاتمان صحبت می کنیم... واقعیت این است که ما از صحبت کردن در مورد خواسته هایمان خسته شده ایم؛ 

مسئولان در مورد مشکلات و کاستی ها مطلع هستند، اما کار مثبتی انجام نمی دهند...«

درخواست مردم کار کرده و تصمیم گیری ها از پایین به بالا باشد، می گوید: در محدوده خیابان  16 متری اول که حجم بافت 4     »خاچاطوریان« عضو علی البدل ش��ورایاری محل��ه »مجیدیه جنوبی«، با بیان این مطلب که مس��ئولان باید بنا به 
فرس��وده زیادی دارد، مجوز و تغییر کاربری های زیادی داده ش��ده و شاهد تبدیل ش��دن زیر خانه ها به مغازه و کاربری های 
تجاری هستیم که این اقدام معضل نبود پارکینگ  و ترافیک در محله را تشدید می سازد؛ این مشکلات همه به صورت مکتوب، 
دق یق و مجزا به شهرداری ارایه شده است و در این زمینه علاوه بر مطرح کردن در ملاقات های حضوری با شهردار، طی دوره 
های مختلف با اهالی رسانه نیز گفت و گو داشته و معضلات منعکس شده اند اما گوش شنوا و همت بالایی برای رفع کاستی ها 

وجود نداشته است. 

...» محله تنها درمانگاه خصوصی دارد که البته مجبور هس��تیم تا به درمانگاه خصوصی 6     هر کدام از اهالی با اینکه رغبتی به گفت و گو ندارند، اما با بی میلی می گویند که 
برویم. اما شب و نصف شب اگر مش��کلی برای ما و خانواده مان پیش بیاید، باید به محلات 
دیگر برویم و مراکز درمانگاهی شبانه روزی در محله نداریم. ترافیک در محله بسیار زیاد 
است و هیمشه این س��وال را داریم که چرا راهنمایی و رانندگی زمان راه بندان وترافیک 
های چند ساعته در محله حضور ندارد؟ مدتی اس��ت در محله و از ماشین ها سرقت های 
زیاد شده است؛ اهالی نگران هستند، وس��عت منطقه اجازه نمی دهد که کلانتری 127 
به کل منطقه اش��راف داشته باشد. تنها بوس��تان کوچک محله هم در تسخیر معتادان و 
کارتن خواب ها است و جایی برای خانواده ها نیست... روی هم رفته محله مثل یک جزیره 

متروک است که هیچ خط تاکسی برای دسترسی به اتوبوس یا مترو برای اهالی ندارد... «

شهرداری وجود ندارد و آنطور که مسئولان در شهرداری در مقابل پیگیری های ما اعلام کرده اند این است که بودجه کافی برای رسیدگی به نیازها وجود   8     وی با بیان اینکه در محله ما سال های سال است که اقدامات عمرانی خاصی انجام نشده است، اضافه می کند: متاسفانه زمین بایری برای تملک 
ندارد؛ همچنین اعلام کرده اند که تنها پروژه هایی که 50 درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند از اولویت برخوردار هستند که در محله »مجیدیه جنوبی« به 
خاطر نبود فضا و امکانات مالی، هیچ پروژه ای انجام نشده است. آقای فراهانی عضو شورای شهر تهران نیز اگرچه از منطقه و محله بازدید کردند و در دوره 
های قبل نیز بازدید های میدانی زیادی از سوی اعضای شورای شهر از محله انجام شد اما هر کدام به مشکلات اعتباری اشاره کرده و اهالی را با انبوهی از 

چالش ها فراموش کرده اند. 

های راهبردی و موثر یادآور می شود: معضل شدت ترافیک در محله به خصوص در دو محور خیابان شهید »همایی«  و شهید »اثنی عشری« و نیز خیابان 9     مهندس »علی مستاجران«، عضو شورایاری محله و کارشناس دادگستری در مصاحبه با خبرنگار ما با اشاره به ضرورت توجه شهرداری به برنامه 
16متری اول و دوم بسیار سنگین است. دوبله و سوبله پارک کردن خودرو ها در دو طرف این خیابان ها و عدم رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی از سوی 
صاحبان خودرو باعث ایجاد بی نظمی های زیادی در این محور ها شده است که حضور نیرو های راهنمایی و رانندگی و اعمال قانون از سوی آنها بسیار 
ضروری است. در همین راستا نبود پارکینگ مناسب محله ای و طبقاتی مناسب، محله را دستخوش معضلات بیشمار دیگری کرده است. در این زمینه 
با شهرداری مکاتباتی مبنی بر ضرورت تملک تعدادی ملک و زمین برای احداث پارکینگ در محله پیشنهاد شده است که متاسفانه توجه جدی به این 

پیشنهادات نشده است. 

کند: شهرداری بدون مکاتبه یا هماهنگی با ادارات دیگری مثل آب و فاضلاب، برق، گاز و ... به آسفالت خیابان 5     این فعال اجتماعی با انتقاد از نبود مدیریت یک پارچه و واحد ش��هری در تهران و محلات تصریح می 
ها یا به عنوان نمونه خیابان )16 متری اول مجیدیه( اقدام کرده و بع��د از اتمام فعالیت، همین محدوده برای 
آبرسانی به درختان توسط شهرداری تخریب و به دنبال آن اداره آب و فاضلاب، مخابرات و ... تمام این محدوده 
را تخریب کردند؛ انجام اقدامات عجولانه و برنامه ریزی نشده، بیت المال را هدر داده و مشکلی از محلات حل 

نخواهد کرد. 

»مجیدیه جنوبی« اولویت اصلی محله را احداث سرای محله می داند 7     در عین حال »غلامرضا مرادی نژاد« دبیر ش��ورایاری محله 
و به خبرنگار ما می گوید: س��اختمان فعلی س��رای محله، ساختمان 
سابق ناحیه 3 شهرداری بود که این ساختمان بسیار کوچک و فضای 
مناسبی برای برگزاری کلاس های آموزش��ی و فرهنگی نداشته و از 
زمان مدیریت ش��هردار س��ابق )قالیباف( در زمینه نا مناسب بودن و 
قدیمی بودن این س��اختمان اطلاع رسانی ش��ده  و هنوز اقدام جدی 
در این زمینه انجام نش��ده است. نبود سالن ورزش��ی و زمین بازی در 
این محله از دیگر معضلات و کاستی ها است که البته این محدودیت 
برای بانوان بسیار سخت تر است چرا که بانوان توان و امکان ورزش در 
محیط های باز را نداشته و مجهز نبودن محله به فضای سبز و بوستان 
نیز، معضل نبود سرانه ورزشی را تش��دید کرده است. اهالی هر زمان 
که فرصت و زمان دی��داری دارند، در مورد نبود می��دان میوه وتره بار 
نیز اعتراض می کنند ومجبور هس��تند برای تهیه وسایل مورد نیاز به 
خیابان »کرمان« یا »استاد حسن بنا« بروند و یا از مغازه های موجود با 

قیمت های بالا خرید کنند. 

»طهران شهر« با بیان اینکه محله از هرگونه امکانات محروم بوده، به معضل نبود فضای سبز کافی در محله 2     »واهه خاچاطوریان« عضو علی البدل ش��ورایاری محله »مجیدیه جنوبی«، در گفت و با خبرنگار 
اشاره می کند و ادامه می دهد: حدود س��ال 1340، یک پارک در محله تاسیس شد و بعد از آن نیز تنها یک 
بوستان محله ای دیگر در محله همجوار ساخته شد که ارتباطی به محله ما نداشت. محله درختان کهنسال 
زیادی داشت که بعد از خشک شدن، جای آنها نهال های متعددی کاشته شد که به دلیل عدم دقت در نگه 
داری و آبرسانی مناسب، هیچ کدام رشد کافی ندارند. متاس��فانه در منطقه ما تا به امروز شش شهردار روی 
کار آمده وجای خود را به دیگری داده اند. اگر هر کدام از ش��هرداران یک کار برای رفع کاس��تی های متعدد 

محله انجام داده بودند، الان مشکلات و کاستی های زیادی برطرف شده بود. 

نبوده و همه چیز بدون توجه به نیازهای اصلی محله و تجربیات معتمدان محله، به اقدامات روتین و سطحی 3     وی ادامه می دهد: متاس��فانه کارهای صورت گرفته در محله از روی دلسوزی، زیربنایی و ماندگار 
در حوزه جمع آوری زباله و نظافت ختم می شود که البته اگر این اقدامات هم انجام نگیرد، دریافت عوارض 
پسماند و ... از جانب شهرداری معنای حقیقی خود را از دس��ت خواهد داد. گله ای که از شهرداری دارم این 
اس��ت که نه تنها در محله ما بلکه در محلات پر تراکم و پر جمعیت دیگر، نباید ب��ه خانه های کوچک واقع 
ش��ده در خیابان های کم عرض که امکان تامین پارکینگ در آنها نیست، تراکم داده شود. تشویق صاحبان 
این املاک برای تجمیع با س��اختمان های دیگر می تواند برای این محلات مناسب تر باشد. مشکلات نبود 
پارکینگ و ایمنی در این خیابان ها بسیار حاد اس��ت. محله »مجیدیه« جنوبی در حوزه رسیدگی به بافت 
فرس��وده نیازمند اقدامات ضروری و زیر بنایی است. چرا ش��هرداری در کوچه های تنگ و بن بست مجوز 

احداث ساختمان های 8 طبقه می دهد؟ 

                 حرف زیاد زدیم ، گوش شنوا نداریم!                        محله ای پر از کاستی !

                 تنها بوستان محله         
               در تسخیر معتادان       

                 بازدید های مکرر  و بی نتیجه از محله         

                 ترافیک شدید در محله       

                 شهرداری آسفالت              
                  و اداره فاضلاب تخریب می کند!       

                 بازار میوه تره بار        
                نیاز مهم محله     

                 درخت ها یکی           
              پس از دیگری خشک می شوند

                 جمع آوری زباله و دیگر هیچ     



نامه   سیاس�ی،  هفته 
و فرهنگ�ی اجتماع�ی 
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7 محلات

                 تنها بوستان محله         
               در تسخیر معتادان       

                 پل عابر پیاده      
               یا کمین گاه معتادان     

                 کمبود سرانه فضای سبز            
                و بی اعتنایی به ظرفیت های محله

                 ورزشگاه محله 
                 در تسخیر بخش خصوصی

                 نیاز به پاسگاه مجزا     
             در محله »تسلیحات«؛    

              اینجا روزها هم        
             امن نیست!      

                 ترافیک شدید در محله       
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محله »تس��لیحات«  یکی از محلات پر چالش و پر معضل در محدوده منطقه  8 
شهرداری تهران است. محله »تسلیحات«   روزگاری از سه سوی خود به وسیله 
رودخانه و مسیل هایی احاطه شده  بود و برروی رودخانه »قنات کوثر«، مسیل 
»باختر و سبلان« قرار داش��ت. اما امروز حدود جغرافیایی این محله از شمال به 
خیابان ش��هید » مدنی«، »نظام آباد«، از جنوب به خیابان »سلیمی افضل« و از 
شرق و غرب به »مس��یل باختر« و خیابان »وحیدیه« محدود شده است. وقتی 
محله »تس��لیحات« هم به عنوان یکی از مناطق محروم و ضروری برای بررسی 
مش��کلات موجود آن انتخاب ش��د، تصور نمی کردیم که مشکلات این محله از 
شرق تهران، متعدد و پنهان باشد که با گفت و گو با اهالی محل و نمایندگانشان 
در ش��ورایاری، به ابعادی از معضلات و چالش های موجود پرداختیم. از معضل 
جاری شدن پس��اب های برخی از خانه های قدیمی در نهرهای آب تا  اعتراض و 
گلایه از کمبود بسیاری از س��رانه های رفاهی و خدماتی از جمله درد و دل های 

اهالی این محله قدیمی از تهران است...

مهمترین موضوع و اولویت مطرح ش��ده از س��وی جمعی از اهالی محل به نبود 
امنیت و ضرورت احداث یک پاس��گاه مج��زا برای محله ارتباط داش��ت؛ وجود 
وس��ایل کثیف و باقی مانده از کارت��ن خواب ها زیر پل مس��یل باختر تصاویر نه 
چندان زیبایی را به نمایش گذاشته و اهالی از اتفاقات این چنینی در محله نگران 
بوده و حتی در روش��نایی روز هم با ترس و لرز از پل عابر پیاده استفاده می کنند. 
»عباس اکبری«، مدیر س��رای محله »تس��لیحات« در این ارتباط به خبرنگار 
»طهران شهر« تاکید می کند: حضور دستفروش��ان و تجمع معتادان در بخش 
شمالی محله و مجاور دیوار باشگاه »اس��تقلال«، همچنین مجاور پل هوایی در 
خیابان »تهران نو« نیز از جمله بخش هایی در محله است که برای محله نشینان 
مشکلات متعددی را ایجاد کرده و بارها درخواست ساماندهی و حل این معضل 
را داشته اند؛ به دلیل نبود امنیت و ایجاد مزاحمت از سوی اراذل و اوباش، مدارس 
دخترانه مستقر در محله، »رضوان« و »پرتو اسلام« دچار مشکلاتی هستند که 

ضرورت دارد برای تامین امنیت دانش آموزان در این دو مدرسه، اقدام شود. 

کمبود سرانه فضای س��بز و درختکاری در محله از دیگر مطالبات به حق اهالی 
در محله »تسلیحات«   اس��ت که »دکتر محمد زاده«، دبیر شورایاری محله به 
خبرنگار»طهران شهر« در این راستا می گوید: در کنار دو بوستان کوچک محله، 
ظرفیت و امکانات خوبی در محله برای افزایش س��رانه فضای سبز وجود دارد، 
اما متاسفانه مسئولان منطقه برای شناس��ایی و رفع این خواسته مردم اقدامی 
انجام نمی دهند؛ بارها بعد از معرفی پتانسیل های موجود برای گسترش فضای 
س��بز، اعلام کرده اند که تصاویر مربوط به این ظرفیت ها را دراختیار شهرداری 
قرار دهم. این درحالی اس��ت که  این اقدام برای شناس��ایی مکان مناس��ب از 
وظایف ذاتی ش��هرداری است و باید کارکِارشناس��ی دقیق در این زمینه انجام 
شود. ضرورت ایجاد و توس��عه فضاهای فرهنگی از دیگر ضرورت های محله به 
حساب می آید که متاسفانه در حال حاضر، هیچ فضای تفریحی و فرهنگی در 
محله »تسلیحات« وجود ندارد که بخشی از اوقات فراغت اهالی را پر کند. وجود 
سینمای متروک »رز« در محله می تواند در قالب یک مجوعه چند منظوره، نیاز 
اهالی را برطرف کند. در این زمینه مکاتبات زیادی با شهرداری انجام شده است و 

متاسفانه اقدام موثری صورت گرفته نشده است. 

»حسن مستخدمی«، عضو شورایاری محله »تس��لیحات« نیز در ارتباط با مش��کلات مهم محله  و نیز ابراز نگرانی از بها ندادن به حوزه ورزش در محله به خبرنگار ما 
تصریح می کند: با وجود بیشترین دغدغه ای که برای رسیدگی به ورزش��گاه جوانان و نوجوانان وجود دارد، با شهرداری نامه نگاری شده است که سهمیه جدا گانه ای 
برای ورزش افراد بی بضاعت، کم بضاعت و یا بی سرپرست که از سوی شوایاران و معتمدان محله شناسایی شده اند، منظور شود که متاسفانه در این زمینه همکاری و 
استقبالی نشد. متاسفانه برگزاری هر گونه مسابقات ورزشی نیز با کمترین میزان تشویق جوانان به ورزش روبه رو شده و از سرمایه گذاری در این بخش دریغ می شود، 

در عین حال آمار و ارقامی در مورد رشد نرخ اعتیاد و بیکاری داده میشود که تمام این معضلات حاصل عدم توجه به حوزه ورزش و نشاط در میان جوانان است. 

نبود جای پارک در محله »تسلیحات« شاید با کل تهران وجه اشتراک داشته باشد، اما اشاره مستقیم اهالی به این معضل 
آن را متمایز می سازد... دعوا و جر و بحث  بر سر پیدا کردن جای پارک و حتی وقوع تصادفات سنگین و جدی میان صاحبان 
خودرو ها، اگرچه از جمله مسایل قابل ذکر است، اما مش��کلات دیگری در این ارتباط باعث شده که مشکل تنها به خوردو 
های پارک شده خلاصه نشود...»سعید کاظمی«، عضو شورایاری محله مزبور، به خبرنگار »طهران شهر« یادآور می شود: 
توقف و رها سازی خودرو های سبک و سنگین در محله و ایجاد ظاهر نامناسبی از گاراژ یا تعمیرگاه از جمله مشکلات فعلی 
محله و کوچه های اصلی و فرعی است. برخی از اهالی، بنا به دلایل ش��خصی اقدام به رها سازی خودرو های شخصی خود 
در خیابان ها کرده و وقتی به آنها در ارتباط با زش��ت ش��دن ظاهر محله تذکر می دهیم، اعلام می کنند که  عوارض سالانه 
ش��هرداری را پرداخت کرده و خودرو پلاک ملی دارد. بر این اساس، به دلیل پاس��خگو نبودن هیچ مرجعی از شهرداری و 
نیروی انظامی، اقدام آنها تبدیل به یک معضل جدی برای محله شده است. توقف و شناور بودن خودرو های سنگین حمل 
مواد غذایی که  در س��ال های اخیر، از تنوع زیادی در برند و نوع محصولات برخوردار هس��تند، مشکلات عدیده ای از نظر 
ترافیک و آلودگی های صوتی در محله ایجاد کرده  و هیچ مرجعی برای رسیدگی به معضلات پیش آمده از سوی آنها برای 

محله وجود ندارد و عبور مرور مردم در بسیاری از ساعات روز با اختلال و حواشی زیادی همراه شده است.

»حسین گلشن دوست« عضو شورایاری محله »تسلیحات« در ارتباط با یک مشکل ترافیکی در محله که گره های زیادی برای اهالی ایجاد کرده است  به خبرنگار ما می 
گوید: مشکل ترافیکی خیابان مسیل »گلشن دوست« )مسیل باختر( سالهای زیادی است که اهالی را دچار چالش های فراوانی کرده است. وجود یک تقاطع ضربدی 
در این محور و سرازیر شدن مشکلات ترافیکی »زرکش« به محور فوق، از جمله مواردی است که به معاونت ترافیک نیز اطلاع داده شده و تقاضایی رسیدگی آن مطرح 

شده است، اما رفع این معضل در قالب احداث پل  غیر هم سطح را منوط به تامین اعتبار لازم دانسته و این معضل همچنان گریبان گیر مردم است. 

بر اساس این گزارش، »حسین موحدی« یکی از معتمدان محله نیز با انتقاد از نادیده گرفته شدن نقش شورایاران در امور 
مردم و محله از سوی مدیریت ش��هری به خبرنگار »طهران شهر« می گوید: با وجود اینکه ش��ورایاران و معتمدان محلی 
حلقه اتصال مردم با شهرداری  و مسئولان حوزه شهری هستند، اما متاسفانه ش��هرداری با عدم توجه به نقش شورایاران، 
در این حلقه اتصال، وظایف خود را به درس��تی انجام نمی دهند. برگزاری جلس��ات رایزنی شورایاران محله »تسلیحات« 
با ش��هرداری منطقه و ناحیه می تواند گره از مش��کلات متعدد مردم باز کند در حالیکه کم اعتنایی و بی لطفی شهرداری 
منطقه  بارها شامل حال شورایاران شده است و مسئولان شهری در منطقه زمانی را برای تعامل لحاظ نکرده و در بازدید از 

سرای محله، به وعده های داده شده عمل نکردند. 

اهالی نسبت به عدم رعایت بهداشت در باش��گاه های بخش خصوصی اعتراض 
داش��ته و اعلام می کنند که با وجود پرداخت ش��هریه های بالا، نکات بهداشتی 
و رس��یدگی دقیق بر فعالیت و نگه داری این مجموعه های ورزشی اعمال نمی 
شود وبارها شاهد رشد برخی بیماری های پوستی و قارچی بوده اند. این درحالی 
است، ش��هریه ها بالا و درس��ت هم رده ش��هریه ها در محلات بالا نشین است؛  
مدیر سرای محله  با اشاره به مش��کل مهم دیگر در محله، به دو ورزشگاه موجود 
و فعال در محله اشاره کرده و اضافه می کند: ورزشگاه »خیرخواه« و »نشاط« یا 
»برادران شهید هادی« به پیمانکاران بخش خصوصی اجاره داده شده اند و مردم 
محله به دلیل هزینه های بالا یا پُر بودن ظرفیت این باش��گاه ها، از این امکانات 
استفاده نمی کنند؛ این در حالی اس��ت، که وضعیت فعلی بهره برداری، با قانون 
اولیه احداث این دو ورزشگاه مغایرت داشته و پیمانکاران تنها به منافع و رسیدن 

سود می اندیشند. 

                 »تسلیحاتِ« 
        پر از خودرو!

                 اراذل های کمین کرده   
       اطراف مدارس دخترانه!

                 کم کاری شهرداری!     
                 شهرداری توان حمایت دارد

                 خیابان گاراژ نیست!

                 اعتراض دیرینه به ترافیک
             سر سام آور »مسیل باختر«

                 شورایاران را نادیده نگیرید

                 رواج برخی  
           بیماریهای قارچی  
           در باشگاه های ورزشی
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